LEBLANC, H. Techniques of Dedactive Inference. Englewood Cliffs, N. J.: Prentice-Hall Inc., 1966. viii, 216 pp. $5.95 – This is a textbook in symbolic logic comprising sentential and quantificational theory only. The logic of the propositional calculus is developed in a natural​-deduction form reminiscent of Fitch’s technique; therefore, most of the theorems take the form of metamathematical assertions and pos​sess corresponding meta-proofs. The classical propositional calculus SCO is then formulated in the Hilbert-style axiomatic way which natu​rally leads to consistency, completeness, and decidability theorems for the system. The theory of quantifiers is also first set up in natural deduction form, and then reformulated classically. Leblanc spends considerable time in a careful treatment of satisfiability and validity in first-order logic, this leading naturally to the Löweheim-Skolem theo​rem and related completeness results. There is an appendix contain​ing some relevant results from set theory. In general this is a most thorough and neat job which succeeds admirably in giving in seman​tical form a rigorous introduction to logic. – P. J. M.
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LEBLANC, H. Techniques of Deductive Inference, Englewood Cliffs, N. J., Prentice-Hall Inc., 1966, viii, 216 pp., $5.95 – Ce livre est un manuel de logique symbolique ne contenant que la théorie sentencielle et quantificatrice. La logique du calcul propositionnel est développée selon une forme de déduction-naturelle rappelant la technique de Fitch ; il s’ensuit que les théorèmes prennent la forme d’affirmations métamathématiques et qu’ils ont des méta-preuves correspondantes. Le calcul propositionnel classique SCO est ensuite formulé selon la méthode axiomatique hilbertienne qui entraîne naturellement les théorèmes de cohérence, de complétude et de décidabilité du système. La théorie des quantificateurs est également proposée sous une forme de déduction naturelle, puis reformulée de façon classique. Leblanc s’intéresse longuement à un traitement détaillé de la satisfiabilité et de la validité dans une logique de premier niveau, ce qui amène naturellement au théorème de Löweheim-Skolem et aux résultats de complétude qui y sont liés. On trouve un appendice contenant quelques résultats appropriés empruntés à la théorie des ensembles. En général, il s’agit d’une étude attentive et très intéressante qui parvient admirablement à formuler sous forme sémantique une introduction rigoureuse à la logique. – P.J.M.

